



ကညီဂျီဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးပုၤဂျီဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပုၤ

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်

လါယုၤ ၁၄သီ, ၂၀၁၇ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြုၢ်နီၣ်ဂံၢ်-17-2-NB1

တၢ်ပညိၣ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကတုၤထီၣ် လီၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ် ဖဲတနီၣ်သရံၣ်ကီၢ်ခိ

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ကစီၣ်လီၤတံၢ် ဘၣ်ဃးတၢ်ပညိၣ်တၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကတုၤထီၣ်ထံတမၢ် ဖဲလၢမၤမုၢ်လါကီၢ်ဆၣ်, တနီၣ်သရံၣ်ကီၢ်ခိ, ဘျဲးဒဲၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ထံတမၢ်အံၤ တၢ်ကတုၤထီၣ်အံၤ ဖဲတနီၣ်သရံၣ်ကျိ ဖဲက---ကွံၤပုၤ လၢအအိၣ်စီၤစုၤယံၤဒီး မိရီၢ်သဝီ ၂.၇ ကံလိမံထၢၣ်ယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲတၢ်ခိၣ်တၢ်ယၢၤသ့ၣ်တဖၣ် တတူၢ်လိာ်တၢ်တိာ်ကျဲၤလၢအံၤဘၣ်ဒီး ဖဲတၢ်မၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ် တၢ်ပိၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖဲ လါဖျၢၣ်တြုၢ်အါရံၤ ၂၀၁၇နံၣ် အခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဒဲတၢ်တိာ်ကျဲၤတဘျီယီ ဖဲန့ၣ်လီၤ. လၢအပူၤကွံၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် နံၣ်ပိၤ ဒီးအံး ဒီပနံၣ် (Nippon Koei Company) ဒီး အံၤထၢလံၤထဲ ဒံၤပလီၣ်မဲၣ် ဒီပနံၣ် (Italian-Thai Development Company) သ့ၣ်တဖၣ်မၤတၢ်လံၤဝဲ တၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါဘၣ်ဃး တၢ်ကတုၤထီၣ်လီၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.^၁

တၢ်ကတိၤလၢညါ ဒီးတၢ်စံၣ်စီၤတဲၤစီၤလၢတၢ်တိာ်ပာ်ဒီးတၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကတုၤထီၣ်လီၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ် ဖဲလါမးရး ၂သီ, ၂၀၁၇နံၣ်အနံၤ KHRG ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးဟီၣ်ကဝီၤ သဝီဖိတဂၤ လၢအမ့ၢ် စီၤဂ--- လၢအအိၣ်ဖဲ ခ---သဝီ, လၢမုၢ်လါကီၢ်ဆၣ်, ဘျဲးဒဲၣ်ကီၢ်ရၣ် ဒီးသံကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ် ဘၣ်ဃးတၢ်ပညိၣ်တၢ်ကျဲၤလၢ တၢ်ကတုၤထီၣ်လီၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ် ဖဲတနီၣ်သရံၣ်ကီၢ်ခိအပူၤန့ၣ်လီၤ.

လီၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ်တဖျၢၣ်အံၤ တၢ်ပညိၣ်ပာ်အီၤလၢ တၢ်ကတုၤထီၣ်အီၤဖဲမိရီၢ်သဝီ, ဖဲတနီၣ်သရံၣ်ထံကျိ ပူၤ န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဂၤလၢအမ့ၢ်စီၤဂ--- လၢအအိၣ်လၢ သဝီလၢကဘၣ်ဒီးတဖၣ်အကျါတဂၤ လဲၤထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲတၢ်အိၣ်ဖိၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်တၢ်ပိၣ်ထံၣ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ် လၢဘၣ်တၢ်တိခိၣ်ရိၣ်မဲ ဒီးကိး အိၣ်ဖိၣ်အီၤလၢ ထဲဒီပနံၣ်ကြုၣ်ထၢမဲဒီး စၢၣ်ဘၣ်ရံၤကျၢၤဖါတၢ်ဖၢပလံၤဒီပနံၣ်လံၣ်မံၣ်တဲၣ်

^၁ တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်တဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤအီၤလၢ KHRG ဝဲၤဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိ ဒီး ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ အဟဲဒီဖျိသးလၢလီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖိဖဲဘျဲးဒဲၣ်ကီၢ်ရၣ် လၢအဘၣ်တၢ်န့ၣ်လိအီၤလၢကမၤနီၣ်မၤယါဝဲလီၢ်ကဝီၤပုၤဂျီဝီခွဲး ယာ်တၢ်အိၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ် KHRG တၢ်မၤနီၣ်မၤယါအကျိၤအကျဲၤတဖၣ်ဖျိဖျိဖျိဖျါ အဂီၢ်ဒီး နံၣ်သိး ကန့ၢ်အါထီၣ် တၢ်ဆဲးကျိးအတၢ်လဲၤခိဖျိတဖၣ် လါလိၤဒဲၣ်ဝဲဒီး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤကလံၤစိးပုၤအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ် ဒီးနံၣ် KHRG အတၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် လၢကတိာ်ထီၣ် တၢ်ကစီၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဘၣ် လၢပျီပူၤတဖၣ်ခဲလၢာ် ဖဲဘၣ်တၢ်မၤအီၤဒီးအကျိၤအကျဲၤအိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တၢ်ကျိၣ်ထံအီၤ ဒီးတၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤပုၤလၢအ တူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤအတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဒီး ဘၣ်တၢ်မၤဘၢအဂ့ၢ်အကျိၤလၢအကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ပာ်ဖျါအဂၤလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးတဖၣ် ဘၣ်တၢ်နီၤ ဖးလီၤဆူတၢ်ကစီၣ်အကလုာ်, တၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤ ဒီးအနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်အဂၤလၢအ ဘၣ်ထွဲလိာ် သးတဖၣ်တခါစုာ်စုာ်အဂီၢ် ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တၢ်ကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

ဒီးဘဉ်တၢ်သ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးအီၤလၢ ကွၢ်အဲၣ်အဲၣ်စံ (GMS) ဒီပနံၣ်န့ၣ်လီၤ. GMS ဒီပနံၣ်တဖုအံၤတီၢ်ခိၣ်ရိၢ်မဲၤဝဲ ထံတမၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤအဲၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဂၤသ့ၣ်တဖုလၢအဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံး သ့ၣ်တဖုစ့ၢ်ကိးလဲၤထီၣ်ဝဲတၢ်တၢ်ပီၣ် ထံၣ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤလီၤ.

တနီၤသရံၣ်ထံကျိၤလၢအအိၣ်လၢ တနီၤသရံၣ်ကီၢ်ခိပူၤအံၤ တၢ်ပညိၣ်တၢ်လံအီၤလၢတၢ်ကတုထီၣ် လီၤဂံၢ်သ ဟီၣ်ထံတမၢ်န့ၣ် စးထီၣ်လၢ ၁၉၉၇န့ၣ်လံၤလံၤန့ၣ်လီၤ. **နံၣ်ပိခါအံးဒီပနံၣ်** (Nippon Koei Company) မ့ၢ်ဒီပနံၣ်အဆိကတၢ်တဖုလၢ အစးထီၣ်ယုသ့ၣ်ညါထံတမၢ်တၢ်အိၣ်သးအဆိကတၢ် ဖဲ ၁၉၉၇န့ၣ် အဆၢ ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. **အံၤတလံၤထဲဒံၤပလီၣ်မဲၣ်ဒီပနံၣ်** (Italian-Thai Development Company) ဘဉ်တၢ်ကိးစ့ၢ် ကိးအီၤလၢ **အိၣ်ထံၢ်ဒံၢ်** (ITD) တဖုစးထီၣ်ယုသ့ၣ်ညါဒီးမၤကဒါက့ၤဝဲ တၢ်တီၢ်ကျဲၤအဲၣ်န့ၣ် ဖဲ ၂၀၁၂န့ၣ်အ ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဖုၣ်တြူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၁၇န့ၣ်အနံၤန့ၣ် **ကွၢ်အဲၣ်အဲၣ်စံဖါဝါဒီပနံၣ်** (GMS Power Company)မၤဝဲ တၢ်တၢ်ပီၣ်ထံၣ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ဒီးလီၤကဝီၤသဝီဖိခၢၣ်စးသ့ၣ်တဖုလဲၤထီၣ်တၢ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဘဉ်ယး လီၤဂံၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ခိဖျိလၢတၢ်မၤ တၢ်တၢ် ပီၣ်ထံၣ်လိာ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အယံ တၢ်သ့ၣ်ညါဘဉ်အီၤလၢဒီပနံၣ်ကစးထီၣ်မၤဝဲတၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢ ၁၉၉၇န့ၣ်လံၤလံၤ ဒီပနံၣ်အါဖုန့ၣ်လီၤဟံၣ်ယုၣ်ဒီးမၤဝဲတၢ်တီၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ၁၉၉၇န့ၣ် **နံၣ်ပိခါ အံးဒီပနံၣ်** စးထီၣ်န့ၣ်လီၤ မၤတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးဘဉ်ယး မ့ၢ်ထံတမၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤကဲထီၣ်အသးသ့ တသ့န့ၣ်လီၤ. ယဲၣ်နံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲလၢအုၣ်ဖျိၣ် ၂၀၁၂န့ၣ်အပူၤ ITD ဒီပနံၣ်စးထီၣ်မၤဝဲတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံ သမိး လၢတၢ်တီၢ်ကျဲၤမ့ၢ်ကဲထီၣ်န့ၣ် ကဘဉ်ဒီပူၤလီၤကဝီၤဖိသ့ၣ်တဖုကသ့လၢကျဲၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တချုးဒီး လၢ ITD ဒီပနံၣ် မၤဒီးဝဲတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးဘဉ်န့ၣ် အဲၣ်သ့ၣ်တမၤတၢ်တၢ်ပီၣ်ထံၣ်လိာ်တဲသကိးဒီး လီၤကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖုဘဉ်အဲၣ်ညါအဲၣ်သ့ၣ်ထီၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးဟီၣ်ခိၣ်လီၤလၢတၢ်ကတုထီၣ်ထံတမၢ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.KHRG လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖိလၢအအိၣ်လၢ လၢဒိၣ်စိကီၢ်ဆၢတဂၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢဖဲ ၂၀၁၂ န့ၣ်တၢ်မၤတၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးပတြီၤဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်တုၣ်ကျဲၤမ့ၢ်ကျဲၤဘိသ့ၣ်တဖု ဒီးတၢ်တီၢ်ကျဲၤအဂၤ လၢ ITD ဒီပနံၣ်မၤဝဲလၢတနီၤသရံၣ်ကီၢ်ခိအပူၤန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ထုးကွံာ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲခဲလၢလၢ ITDအအိၣ်လံန့ၣ် လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံ ထံတမၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤ စးထီၣ်ပတုၣ်ကွံာ်အသးတစိတလီၢ် ဖဲ ၂၀၁၂န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတယံၣ်ဒီးဘဉ်အဆၢကတီၢ် ဖဲလၢဖုၣ်တြူၤအါရံၤ ၉သီ, ၂၀၁၇န့ၣ်အနံၤ GMS Power ဒီပနံၣ် မၤတၢ်ထံၣ် လိာ်တၢ်ပီၣ်ထံၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဘဉ်ယး လီၤဂံၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ်တၢ်တီၢ် ကျဲၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးအံၤအဖိခိၣ် ပုၤလီၤကဝီၤဖိသ့ၣ်တဖု နဝဲလၢ တၢ်ပညိၣ်တီၢ်ကျဲၤတခါအံၤ GMS Power ဒီး ITD ဒီပနံၣ်သ့ၣ်တဖု ကဘဉ်မၤသကိးယုၣ်တၢ် ဘဉ်ဆၢတၢ်ဟံၣ်ဂံၢ်ဟံၣ်ကျဲၤအီၤတသ့ဒီးဘဉ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တၢ်ပီၣ်ထံၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်/တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံး

တၢ်စးထီၣ်မၤကဒါက့ၤတၢ်တီၢ်ကျဲၤဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်တၢ်ပီၣ်ထံၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ် ဘဉ်တၢ်မၤအီၤဖဲ လၢ ဖုၣ်တြူၤအါရံၤ ၉သီ ၂၀၁၇န့ၣ်အနံၤ ဖဲတနီၤသရံၣ်တၢ်ဘျီဒိၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီပနံၣ်ကွဲမုၢ်လီၤကဝီၤပုၤန့ၣ်စိန့ၢ် ကမိၤတဖုၣ် ဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးကမျၢၢ်တၢ်ကရၢတရီ (CBOs) သ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. ဂံၢ်ခိၣ်ထံးကမျၢၢ်တၢ်ခိ ကွၢ်ကွဲမုၢ် ကဒါက့ၤသဝီဖိခၢၣ်စးလၢအအိၣ်လၢသဝီ ၁၈ဖျါၣ်လၢအအိၣ်ဘူးဒီးတၢ်တီၢ်ကျဲၤအဟီၣ်ကဝီၤ ဒီးတၢ်တယး လၢအဲၣ်သ့ၣ် ကဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးသ့ၣ်တဖု ကလဲၤထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် န့ၣ်လီၤ.လၢ တၢ်ဘျီတဂ့ၢ်တီၢ်တဘဉ်အပူၤ သဝီဖိလၢအကဘဉ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီး တၢ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးသ့ၣ်တဖုတန့ၢ်ဘဉ် တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကလဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢဘဉ်. အိၣ်ဒုၣ်ထဲခၢၣ်စးတနီၤလၢအအိၣ်လၢသဝီ၁၈ဖျါၣ်န့ၢ် ဘဉ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ကလဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအဂၤသ့ၣ်တဖု လဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤတ သ့ၣ်ဘဉ်ခိဖျိလၢ အဲၣ်သ့ၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးကျိၣ်စ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီ ခိဖျိတၢ်လဲၤတၢ်က့ၤတၢ်လၢဘျီလၢစ့ၢ်တန့ၢ်ဘဉ် အယံ တနီၤလဲၤထီၣ်တအိၣ်ဖျိၣ်တသ့ၣ်ဘဉ် ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လီၤစ့ၢ်ကိး အိၣ်စိၤစုၤယံၤဒီးဒုသဝီတနီၤအယံန့ၣ် လီၤ. ဖဲတၢ်မၤ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီအံၤ ကီၢ်ပယီၤလီမ့ၢ်အူပဒိၣ်တဂၤ လဲၤထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီး ဖဲ ၂၀၁၂

နံၣ် ITD ခီပနံၣ်မၤဝဲ တၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးအခါ အဝဲပၢ်ယုၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်မၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်ဝဲသ ကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အခါ GMS Power Company ဟံၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ အဘၣ်ယးဒီး ITD ခီပ နံၣ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးတၢ်ဝဲ ဝဲၣ်ၣ်ၣ်ၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. GMS Power Company ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလိာ်ဂံၢ်သဟီၣ် ထံတမၢ် လၢတၢ်ကတုထီၣ်အိၤလၢတနီၤသရံၣ်ကျိၤအံၤ တၢ်ထုးထီၣ်လိာ်ဂံၢ်သဟီၣ်ကန့ၢ်ဝဲ ၁၀၄၀ မံကးဝၣ်န့ၣ် လီၤ. ထံကလုာ်ဘၢတၢ်ခဲလၢာ် ကအိၣ် ၅၈၅ ကံလိမံးထၢၣ်လွံၢ်နၢ်ဝးဝး အကျါ၂၅၀ကံလိမံးထၢၣ် န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးလီၢ်ကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ထံတမၢ်လၢတၢ်ကတုထီၣ်အိၤအံၤအိၣ်စီၤစ့ၤယံၤဒီး မိရိၢ်သဝီၣ်၂.၇ ကံလိမံးထၢၣ် လၢထးခီတကပၤန့ၣ်လီၤ. ဒ် ခီပနံၣ် မၤတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးလၢ ၂၀၁၂န့ၣ်အသိး. တၢ်တိာ်ကျဲၤဝဲအံၤ ကမၤဟးဂီၤသဝီ ၁၄ဖျါၣ် ဒီးအါတက့ၢ်သဝီသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအိၣ်လၢထံတမၢ်ဆၢခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. လၢမိရိၢ်သဝီဆၢခိၣ်န့ၣ် တၢ်ကတု ထီၣ်စ့ၢ်ကိးထံတမၢ်ဆံးဆံးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ တၢ်ကကၢၤယၢ်ထံလၢတၢ် တိာ်ကျဲၤဟီၣ်ကဝီၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီ ၁၄ဖျါၣ်န့ၣ် ဟံၣ်ခိၣ်ကအိၣ်ဝဲ ၈၇၉ဖျါၣ် ဒီးပုၤနီၣ်ဂံၢ်ခဲလၢာ်ကအိၣ် ၄၅၀၀ ဂၤယၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတ ဝါတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီးခိၣ်ယၢၤန့ၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤသ့ၣ်တဖၣ် ကဘၣ်ဒိ ဟးဂုၤဟးဂီၤထဲလဲၣ်န့ၣ် GMS Power Company ခီပနံၣ်တပၢ်ဂၢ်ဟံၣ်ကျဲၤဒီးထဲလိာ်တၢ်ဒီးဝဲဒၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်ပုၤလီၢ်ကဝီၤဖိလၢအအိၣ်လၢ ခ---သဝီတဂၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး လၢတၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤအယီၤ န့ၣ်သဝီခဲလၢာ်ဘၣ်ဒိဟးဂီၤ ကအိၣ် ၁၈ဖျါၣ် လၢအမ့ၢ်- မိရိၢ်, တမိာ်, ဒးဘီကျိ, ပထူကျိၣ်, လၢဖးဒိၣ်, ဒးပျီ, တဲးထၣ်, ဘုသီပျီ, ပြးကူၣ်, နီၣ်တဲာ် ထၣ်, တံၤတဲာ်ထၣ်, တဖံၣ်လုၢ်ခိၣ်, မိထၣ်, ကါဒဲ, ကကွဲၣ်ထၣ်, ကစဲၣ်ဒီးသဝီအဂၤခံၣ်ဖျါၣ်လၢတၢ်တသ့ၣ် ညါအမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. GMS Power Company အိၣ်ဒီးတၢ်တိာ်ကျဲၤလၢ ဝဲၣ်ၣ်ၣ်ၣ်အပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်က စးထီၣ်ဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်တိာ်ကျဲၤ ဒီးကမၤသကိးယုၣ်တၢ်ဒီးနီၢ်တဂၤခီပနံၣ် ဒီးကမ့ၢ်တၢ်မၤသကိးခီပ နံၣ်ဒီးကဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲ ဒ်အမ့ၢ် ကမ့ၢ်-နီၢ်တဂၤ တၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်မၤသကိး အတၢ်တိာ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ.

စီၤဂ---တခီပဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ GMS Power Company တမၤဝဲတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိး အသီနီၣ်တမံၤဘၣ် အမဲၣ်ညါအဝဲသ့ၣ်သ့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ ITD ခီပနံၣ် ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဝဲလၢ ၂၀၁၂န့ၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ ITD ခီပနံၣ်ယုသ့ၣ်ညါဝဲတခီ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ သဝီလၢ အကဘၣ်ဒိသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒၣ် ၁၄ဖျါၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်သန့ၣ်က့ ITD ခီပနံၣ်မၤဝဲတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံ သမိး ယံၤန့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ သဝီဟဲအါ ထီၣ်ဝဲ ၄ဖျါၣ်လၢဟီၣ်ကဝီၤဝဲန့ၣ်အယီၤ န့ၣ်သဝီလၢအကဘၣ်ဂၢ်ဒီး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတဖၣ်အနီၣ်ဂံၢ်အါထီၣ် ဝဲတူၤလၢ ၁၈ဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. GMS Power Company ဟံၣ်လီၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤအက့ၢ်အဂီၢ် ဒီးကမၤလိၣ်ထီၣ်ဖး ထီၣ်တၢ်တိာ်ကျဲၤ ဒ်တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအိၤလၢ တၢ်တၢ်ပီၣ် တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် တဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ ကဟံၣ်သ့ၣ်ဟံၣ်သးဒီးကွၢ်တုထံတမၢ် လၢတၢ်ကူၣ်သ့အပူၤ လၢဆၢၣ်ဖိကီၢ်ဖိ ဒီးန့ၣ်ဆၢၣ်တၢ်မဲ တၢ်မၤသ့ၣ် တဖၣ်အဂီၢ် လၢတၢ်ကစီၤမူစီၤဂဲၤအိၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကတုထီၣ်ထံတမၢ်အဂီၢ် GMS Power Company တၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးအိၣ်ဝဲသၢပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဆိကတၢ်တပတီၢ်မၤဝဲ တၢ်ယုသ့ၣ် ညါသမံသမိးလၢ အပူၤကွံာ်, ခံပတီၢ်တပတီၢ် တၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးဘၣ်ယးတၢ်လၢ အကဲထီၣ်သ့ ဒီး သၢပတီၢ်တပတီၢ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ယုသ့ၣ်ညါဘၣ်ယး ပုၤတတၢ်ဒီးခိၣ်ယၢၤန့ၣ်တၢ်အိၣ်ယၢၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဲစ့ၢ်ကိးဝဲ လၢတၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံသမိးအဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ်ကယုသ့ၣ်ညါ စ့ၢ်ကိး ပုၤသ့ၣ်တဖၣ် လၢကတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီဖျိထံတမၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤအယီၤ လီၤဆီဒဲတၢ်ပုၤလၢအအိၣ်လၢ တၢ်ပညိၣ် တိာ်ကျဲၤအလီၢ်ကဝီၤသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်မၤ တၢ်ထံၣ်လိာ်တၢ်ပီၣ်သကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆၢကတီၢ် ခီပနံၣ်အၢၣ်လီၤစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ အဆိကတၢ်အဝဲသ့ၣ် ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်သန့ၣ်က့ တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဒ်လဲၣ်တကလုာ်လဲၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဘၣ်. ဒ်န့ၣ်အသိးစ့ၢ်ကိး အဝဲသ့ၣ်အၢၣ် လီၤဝဲလၢ ကလူၤယုထၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ ဘၣ်ယး ပုၤလၢအကတူၢ်ဘၣ်ထံတမၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတၢ်ပီၣ်ထွဲထီၣ်အခံ ဒီဖျိထံလုာ်ဘၢတၢ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ်တဟံၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအဝဲသ့ၣ် န့ၢ်ဘၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဒုးလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ်ဝဲလၢကျဲၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်တၢ်ပီၣ်တဲသ ကိး

တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တဲဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤကကဲထီၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢ လီၤ ကဝီၤပူၤထံဖိၣ်ကိးဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်အမ့ၢ် မ့ၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ကအိၣ်ထီၣ် နီၤတၢ်ဖိၣ်တၢ် ဖဲဒီးတၢ်ဖိၣ်တၢ် မၤခွဲးယၢ် ကအါ ထီၣ်ဝဲစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲလၢတၢ်တီၢ်ကျဲၤဟီၣ်ကဝီၤပူၤန့ၣ် တၢ်ဖိၣ်တၢ်ယၢ် ကလီၤစ့ၢ် နီၤတၢ်ဘျးတၢ်ပယီၤလီၤမ့ၢ်အူတၢ်ဂ့ၢ်ကိးန့ၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ခိပနံၣ်စံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤ အံၤတကဲထီၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်ထဲလၢ နီၤတၢ်ပယီၤခိပနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်အမဲၣ်ညါ ကကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဘျး တၢ်ဖိၣ်လၢကိးပယီၤထံဖိၣ်ကိးဖိၣ်လၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိအတၢ်ဘၣ်ယိၣ်

သဝီဖိလၢအကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢအအိၣ်ဖဲတၢ်ကတုထီၣ်ထံတမၢ်ဟီၣ်ကဝီၤပူၤသ့ၣ် တဖၣ်အါတက့ၢ် လုၢ်အိၣ်အသးသမူလၢ တၢ်ဖဲးအိၣ်ခုး မၤအိၣ်စံၣ် ဒီးတၢ်မၤအိၣ်ကျိး သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဂ- --- စံးဝဲလၢ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးခိဖျိ ITD ခိပနံၣ် တုဝဲကျဲၤမ့ၢ်ကျဲၤ ဘိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤအဟီၣ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တု ကျဲၤသိးကလဲၤဆူတၢ်တီၢ်ကျဲၤဟီၣ်ကဝီၤ လၢ တနီၤသရံၣ်ကျိ ကသ့အဂီၢ် ဒီးစးထီၣ်တုဝဲ ၂၀၁၂ န့ၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤ တၢ်ယုသ့ၣ်ညါသမံ သမိးအဆၢ ကတီၢ်ဒီး နီၤသိး အဝဲသ့ၣ်ဆၢၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အပိးအလီ သ့ၣ်တဖၣ် ကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တုကျဲၤအံၤဘၣ်ဒိ ဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် အဟီၣ်ခိၣ်ကပံၣ်လၢဘၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢအမိၢ်ပံၣ်ဖဲ တစါဘၣ်တစါ ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ် ဘိၣ်အမ့ၢ် သဲးထူၣ် ဒီးယီၤထူၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ပးဂုၢ်ပးဂီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလီၤကဝီၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ် ဘၣ်ယိၣ်လၢ တၢ်မ့ၢ်ဆဲးမၤထံတမၢ်န့ၣ် သဝီလၢအအိၣ်ဘူးဒီး တၢ်တီၢ်ကျဲၤဟီၣ်ကဝီၤအခိၣ်အယၢၤသ့ၣ်တဖၣ် ထံကလုၢ်ဘၢကွၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ် ထံတလုၢ်ဘၢထဲ အဝဲသ့ၣ်အဟံၣ်အယီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ် ဒီးတ ကးဘၣ်အမဲၣ်ညါအဟီၣ်ခိၣ်ကပံၣ် ဒီးတၢ်ဖိၣ်အိၣ်မၤအိၣ် လီၤကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးထံကလုၢ်ဘၢကွၢ်ဝဲစ့ၢ်ကိး န့ၣ်လီၤ. စီၤဂ- --- တခါစံးဝဲဒ်အံၤ “အဝဲသ့ၣ်တပုၤလၢ အမ့ၢ်တုထီၣ်ထံတမၢ် ဘၣ်ဆၢၣ်သန့ကတု တၢ်ပး ဂုၢ်ပးဂီၤတအိၣ်ထဲန့ၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်အါၣ် လီၤစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ ကထီၣ်ထွဲမၤစၢၤပုၤတုၢ်ဘၣ်ထံတမၢ်တၢ်ဘၣ် ဒိဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အနီၢ်ကိၢ်တခါန့ၣ် ပတနၢ်န့ၢ်အီၤညီညီဘၣ်ခိဖျိ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒၣ်တဝဲလၢ အတၢ်ကတီၢ်အယီၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တမၤတၢ်ဒီးအတဲဟ်ဝဲအသိး ဒီး တၢ်တကဲထီၣ်သးနီၤတမံၤဒီးဘၣ်.”

သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ် စ့ၢ်ကိးအတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ယး GMS Power Company အတၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢကတုထီၣ်ထံတမၢ်အဖိခိၣ်အါအါဘၣ်. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒီးအံၤ အယီၤ စီၤဂ- --- ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ခိပနံၣ်တဝဲစ့ၢ်ကိးသဝီဖိလၢ အဝဲသ့ၣ်ကတုထီၣ်ထံတမၢ်အဆၢကတီၢ်ဖဲလဲၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိလၢအအိၣ်လၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤအကပိၣ်ကပၤဖဲန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် တအါၣ်လီၤတုၢ်လိၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤအဝဲသ့ၣ်ထီၣ်ဒါဝဲတၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤတဘျီယီၤ ဖဲတၢ်တၢ်ပိၣ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤ ဖဲလၢ ဖုၣ်တြုၤအါရံၤ ၉ သီ ၂၀၁၇ န့ၣ်အန့ၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်တီၢ်ကျဲၤ ခိဖျိလၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢတၢ် ကမၤအီၤအံၤ တၢ်တယးဆိပၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကကဲထီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အ ဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဖုး တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး တုၤဒၣ်လဲၣ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဘၣ် သုးလီၤသုးကျဲၤန့ၣ် GMS Power Company ခိပနံၣ် ကဟ့ၣ်အီၤစ့ၢ်အိၣ်လိးဒီး ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအီၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တသ့ၣ် ညါစ့ၢ် ကိးဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ကိၢ်ဘၣ်ဂီၤလၢ တၢ်တုထီၣ်ထံတမၢ်မ့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ဟီၣ်ခိၣ်ကပံၣ်လၢကမၤ မၤအိၣ်တၢ်အဂီၢ် ဒီးတၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်အလီၢ်လၢ တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်တအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အပူၤန့ၣ် ပုၤလီၤကဝီၤဖိလၢအလဲၤ ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အါတက့ၢ်စံးဝဲလၢ အဝဲသ့ၣ်တတုၢ် လိၢ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤဘၣ်. စီၤဂ- --- ပၢ်ဖျါဝဲဒၣ်လၢ “ပဂုၢ်ကျဲးစၢၤထီၣ်ဒါအဝဲသ့ၣ် ဘၣ်ဆၢၣ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်မၤတၢ် တီၢ်ကျဲၤသပုၤကတၢ်န့ၣ် ပကဘၣ်ပတုၢ်အီၤ လၢကျဲၤလဲၣ်န့ၣ်ပဆိကမိၣ်တဘၣ်လၢနီၤတမံၤဘၣ်.” သဝီဖိ သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ ကပတုၢ် တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤတန့ၢ်ဘၣ်အဖိခိၣ်, ပုၤလီၤ ကဝီၤဖိတဂၤလၢအအိၣ်လၢလၢဒိၣ်စိကိၢ်ဆၢၣ် ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘၣ်ထွဲလိၢ်စ့ၢ်ကိးအသးဒီး ခုၣ်အဲၣ်

ယူဉ် ကရၢခိဉ် စီမူတူစုဖိ ဆဲးလီၤစုမုၢ်ကျါ ဖဲလါဒဲးဘၢဉ် ၁၃သီ, ၂၀၁၆နံဉ် လၢအမ့ၢ် တၢ်နၢ်ပၢ်တၢ်အၢဉ် လီၤအိၣ်လီၤလၢအဖိးသဲစး (MOU) လၢခိပနံဉ် ကမၤတၢ်ဒိဉ်ထီဉ်လဲၤထီတၢ်တိာ်ကျဲၤ ဒီးစးဖိကဟ့ၣ်တၢ်တိာ် ကျဲၤလၢအပၣ်ယုာ်ဒီး တၢ်တုၤထံတမၢ်လၢတနီၤသရံဉ်ကျိ လၢဘျးဒဲးဝဲကီၢ်ရၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါ အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ယိဉ်တဖၣ်ဆူ ဂံၢ်ခိဉ်ထံးကမျါတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ် ယးတၢ်ကတုၤထီဉ်ထံတမၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤၤ--- စံးဝဲ, “ပဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်ပကဘၣ်ထံဉ်လိာ် တဲ သကိးတၢ်ဒီးခိဉ်နၢ်ဘၣ်ယးတၢ်တုၤထီဉ်ထံတမၢ်န့ၣ် ပကဘၣ်တဲဒဲးလဲၣ်န့ၣ်ပတဲတဘၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ် အ ယိသုမ့ၢ်ထံဉ်လိာ်သးဒီးခိဉ်နၢ်လၢအအိဉ်ဒီး တၢ်စိတၢ်ကမီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဝံၤသးစူၤမၤအဝဲသ့ၣ် ဂဲၤဆၢထၢဉ် လၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ဘၣ်ယးထံတမၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤ အံၤစ့ၢ်ကိးတက့ၢ်.” စီၤၤ--- ဒီးလီၢ်ကဝီသဝီဖိ လၢအဂၤတဂၤလၢအမ့ၢ် စီၤၤ--- ဟံၤဖျါထီဉ်စ့ၢ်ကိးအတၢ်ဘၣ် ယိဉ်ဒဲးအံၤ, “လုၤတက့ၤပတတူၢ်လိာ်တၢ် တိာ်ကျဲၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ လၢပတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်အဂီၢ်ပကဘၣ်ဆၢထၢဉ် ဒီသဒၢအီၤ လၢကျဲၤလဲၣ်န့ၣ် ပတသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးဘၣ်. ပအိဉ်လၢတၢ်ဘၣ်ကိာ်ဘၣ်ဂီၤအဆၢကတီၢ် ဒီဖျိလၢ ပဘၣ်ကိာ်ဘၣ်ဂီၤလၢ ပဟီဉ် ခိဉ်ကပံာ် ဒီးနူသဝီသ့ၣ် တဖၣ်ကလီၤမၤ ဒီးခါဆူမဲာ်ညါပကဘၣ်အိဉ်မူၤလဲၣ် ဒီးတၢ်ကကဲထီဉ်အသးဒီးပုၤ နဲလဲၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်မ့တက့ၢ်ဆိကမိဉ်တၢ်လၢပဂီၢ်ဘၣ်ဒု ခါဆူညါပကဘၣ်မၤတၢ်မ န့ၣ်လဲၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါလၢဘၣ်.”

လၢတၢ်မၤတၢ်ထံဉ်လိာ်တဲသကိးအခါ စီၤၤ---စံးဝဲဒဲးအံၤ, “ထံတမၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤကဲထီဉ် တၢ်ကိာ်တၢ် ဂီၤဒီးတၢ်ဘၣ် ယိဉ်ဘၣ်ဘိလၢပဂီၢ်ခိဉ်မးလီၤ. တၢ်ဝဲအံၤကဒုးကဲထီဉ်တၢ်တၢ်အဒိဉ်ကတၢ် လၢခါဆူမဲာ် ညါန့ၣ်လီၤ. ပအိဉ်ဒီးလၢ ဂံၢ်ခိဉ်ထံးတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ် ကဟ့ၣ်ကူဉ်ဟ့ၣ်ဖးပုၤလၢ ပကဘၣ်ဒီသဒၢပနူ သဝီလၢကျဲၤလဲၣ် ဒီးကဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်သ့ၣ်ညါနၢ်ပၢ် ဘၣ်ယးတၢ်ကဘၣ်ပတုာ် တၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤလဲၣ်န့ၣ် လီၤ. ဘၣ်ယးဒီး ထံတမၢ်တၢ်ပညိဉ်တိာ်ကျဲၤအံၤ ခုဉ်အဲဉ်ယုာ် ခိဉ်နၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ကဘၣ်ဟံးန့ၢ်ဂီၢ်ဝီလၢပဂီၢ် လီၤ. ပတိဉ်ထီဉ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ဂ့ၢ်တခါအံၤဆူ ခုဉ်အဲဉ်ယုာ် ခိဉ်နၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အအိဉ် ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်က ဟံးဂ့ၢ်ဝီ မ့တမ့ၢ်တဟံးဂ့ၢ်ဝီဘၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဘၣ်. ပလိဉ်ဘၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တ ဖၣ်ကဟ့ၣ်ကူဉ်ဟ့ၣ်ဖးပုၤ လၢပကဘၣ်ခိဉ်ဆၢတၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.”

တၢ်ကတိၤကျါတံာ်

တၢ်ဒိဉ်ထီဉ်လဲၤထီတၢ်တိာ်ကျဲၤလၢအမ့ၢ် လီၢ်ကဝီသဝီဖိထံတမၢ်တၢ်တိာ်ကျဲၤအံၤ ကဲထီဉ်တၢ်ဘၣ်ယိဉ်လၢ ပုၤ လီၢ်ကဝီသဝီဖိလၢ အအိဉ်လၢ တၢ်တိာ်ကျဲၤဟီဉ်ကဝီပုၤ ဖဲလၢဂံၢ်မုၢ်လါကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်တုၤထီဉ်လီၢ်ကဝီသ ဟီဉ်ထံတမၢ်မ့ၢ်ဝံၤန့ၣ် ဖျါဝဲလၢ နူသဝီလၢ အအိဉ်လၢတၢ်တိာ်ကျဲၤ အခိဉ်အယၢၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်ကမၤဆူဉ် အဝဲသ့ၣ်သုးလီၢ်သုးကျဲၤန့ၣ်လီၤ. ဟီဉ်ခိဉ်ကပံာ်လၢ တၢ်လုၢ်အိဉ်သးသမူအဂီၢ် ဒီးနူသဝီတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤသ့ၣ် တဖၣ်မ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယိဉ်အဒိဉ်ကတၢ် လၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. GMS Power Company အၢဉ်လီၤ ဝဲလၢ ကဟ့ၣ်စ့ၢ်လိးဒီးဆိဉ်ထွဲမၤစၢၤ ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် တန့ၣ်ဝဲလၢအတမ့ၢ် စ့ၢ်လိးဒီးတၢ်ဆိဉ်ထွဲ မၤစၢၤလၢ အကၢကိဉ်လီၤပလိာ် လိာ်အသးဘၣ် ဒီးန့ၣ်စ့ၢ်ကိး ဝဲလၢနူသဝီဟီဉ်ခိဉ်ကပံာ် ဒီးတၢ်လုၢ်အိဉ်နီၢ်ခိဉ်သးသမူတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲၤလၢအဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ် တၢ်တဟ့ၣ်အီၤ စ့ၢ်လိးတုၤလီၤတီၤလီၤဘၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အိၤဖဲ လါဖ့ၣ်တြၢၤအါရံၤ ဇုၤဖီၣ်, ၂၀၁၇န့ၣ် ဖဲတနီၤသရံၣ်ဝ့ၣ်, တနီၤသရံၣ်ဘျီၣ် နီၣ်ပူၤ, ဖဲလၢၤမုၢ်လါကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဲၤကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်တၢ်ပိၣ်တဲသကိး တၢ်အိၣ်ဖိၣ် လၢ ဘၣ်တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်ဖဲအိၤလၢ GMS Power Company ဒိပနံၣ် ဘၣ်ဃးလီၤဂံၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ် တၢ်ပညိၣ်တီၢ်ကျဲၤ လၢတနီၤသရံၣ်ကျိအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်တၢ်ပိၣ်တဲသကိးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အခါ သဝီဖီသ့ၣ်တဖၣ်ဟ်ဖျါထီၣ် ဝဲလၢ တၢ်တီၢ်ကျဲၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တအၢၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲဘၣ် ဒီးထီၣ်ဒါဝဲတၢ်တီၢ်ကျဲၤတဘျီဖီ ဒီးဖိၣ်ဃာ်ဝဲတၢ်ပနီၣ်လၢ အကွဲးဖျါအသးလၢပယီၤကျိၣ် ‘တဘၣ်မၤဟးဂီၤတနီၤသရံၣ်ကျိတဂ့ၤ’ ဒီး အဲကလံးကျိၣ် ‘ထံတမၢ် ပတသးလီ’ န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- သဝီဖီ)



တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖီခိၣ်ခံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အီၤဖဲ လၢဖျၢၣ်တြူၤအါရံၤ ၂၅သီ, ၂၀၁၇န့ၣ်ဖဲ က--- သဝီလၢအအိၣ်ဘူးဒီးမိရီၢ် သဝီ, လၢၢ်မုၢ်လၢကီၢ်ဆၣ်, ဘျဲးဒဲၣ်ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုၣ်တကပၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ တနီၤသရၣ်ကျိၣ် လၢဘၣ်တၢ် သ့ၣ်ညါစ့ၢ် ကီးအီၤလၢ က--- ကွံ ဝဲ GMS Power Company တီၢ်ကျဲၤဝဲလၢ ကတုၤထီၣ် ထံတမၢ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခိပနံၣ်မၤလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ်အတၢ်တီၢ်ကျဲၤမုၢ်ဝံၤန့ၣ် တၢ်တယးကွဲၤဝဲလၢ ထံကလုာ်ဘၢသဝီ ၁၈ဖျၢၣ် လၢအအိၣ်လၢ တၢ်တီၢ် ကျဲၤဟီၣ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုၣ်တကပၤတခီ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်ထီၣ်ဒါထံတမၢ်တၢ်ပနီၣ် လၢအအိၣ်ကျးလီၤအသး လၢသ့ၣ်ဖူလီၤ လၢတနီၤသရၣ်ကျိၣ်ကၢၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပနီၣ်လၢ အကွဲးဖျါအသးလၢပယီၤကျိၣ် ‘တဘၣ်မၤဟးဂီၤတနီၤသရၣ် ကျိၣ်တဂ့ၤ’ ဒီး အဲကလံးကျိၣ် ‘ထံတမၢ် ပတသးလီ’ န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)



တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖီခိၣ်ခံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အီၤဖဲလၢအ့ၢ်ဖျၢၣ် ၂၀၁၇န့ၣ် ဝဲမိရီၢ်သဝီ, ထံမိၢ်ပုၢ်ဟီၣ်ကဝီၤ, လၢၢ်မုၢ်လၢကီၢ်ဆၣ်, ဘျဲးဒဲၣ်ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အီၤ ဝဲသဝီဖဲသ့ၣ်တဖၣ် မၤဝဲခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၢၣ်မုၢ်နံၤ လၢဘၣ်တၢ်တီ ခိၣ်ရိၣ်ဖဲအီၤလၢ သရၣ်ဖဲလဲခ့ၣ် လၢအမၤသကိးတၢ်ဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖဲ ၂၀၀ယၣ်ယၣ် လၢအအိၣ် လၢသဝီ ၁၀ဖျၢၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒီးမၤသကိးဝဲမုၢ်နံၤအဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲမုၢ်နံၤတခါအံၤ အတၢ်ပညိၣ်မုၢ်ဒ်သိးက ဒီးသးဝဲခိၣ်ယၢၤန့ၣ်ဆၢၣ် ဒီးဒ်သိးတနီၤသရၣ်ကျိၣ်ကအိၣ်ကအိၣ်ခိးဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုၣ်တဘျဲး ဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ပ နီၣ်လၢအအိၣ်ခိၣ်လီၤလၢတခါ လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးဖျါထီၣ်အီၤလၢကီၢ်လၢကျိၣ်လၢအမုၢ် ‘ထံတမၢ်ပတသးလီ’ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤအံၤဘၣ်တၢ်မၤအီၤဖဲ မိရီၢ်သဝီ တနီၤသရၣ်ထံကျိၣ်နံၤ လၢအအိၣ်စီၤစုၤ ၂.၇ကံလိမံးထၢၣ်လၢတၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢတၢ်ကတု ထီၣ်လိၣ်ဂံၢ်သဟီၣ်ထံတမၢ်တၢ်လီၢ်လၢတၢ်ဆၢလၢတကပၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ: Southern Youth)

တၢ်တယးကွၢ် သဝီလၢ အကဘၣ်ဒိဒိဖျိ မိရီၢ်လိမ့ၣ်အူထံတမၢ်အတၢ်တီၢ်ကျဲၤအယိသ့ သ့ၣ်တဖၣ်

